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لیست دوم ساختمان های نا ایمن تهران در راه است

حاشیه ها را کم کنید، برای نا ایمن ها چه کنیم
نورا حســینی: لیست ۱۲۹ ساختمان ناایمن تهران منتشر شده؛ لیستی 
که نشــان می دهد بســیاری از ســاختمان های دولتی، بیمارستان ها، 
پاساژها و خوابگاه ها وضعیت بحرانی دارند. اسامی این ساختمان ها 
را سایت انصاف نیوز منتشــر کرده، شهردار و برخی از اعضای شورای 
شهر صحت این لیست را زیر سؤال برده اند؛ اما اعضای شورای پنجم 
شهر تهران می گویند این لیســت در سال ۹۹ به درخواست نهادهای 

امنیتی منتشر نشده است.
شورای شــهر تهران روز گذشــته نیز به موضوع متروپل و عبرتی 
که باید از این حادثه تلخ در حوزه ساختمان ســازی گرفت، پرداخت. 
عبرت هایی که به گفته حبیب کاشانی بارها درباره آن سخن گفته شده 

و به فراموشی سپرده شده است.
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، قبل از آغاز جلســه 
شورای شهر به خبرنگاران می گوید موافق انتشار اسامی ساختمان های 
ناایمن هستم؛ چرا که مردم بدانند این ساختمان ها چه ساختمان هایی 
هســتند؛ اما اینکه در این ساختمان ها همه موارد ایمنی بررسی شده 
اســت یا نه؟ موضوعی است که باید بررســی بیشتری روی آن انجام 

شود و تصور می کنم شهردار تهران نیز همین نظر را دارد.
در این جلسه حمزه شکیب سرپرست سازمان نظام مهندسی کشور 
نیز حضور داشــت تا درباره ســاختمان های ناایمن تهران و همچنین 
حادثه متروپل آبادان گزارشی را ارائه دهد. او درباره حادثه ساختمان 
متروپل آبادان می گوید: آبادان شــهری است که ساختمان های بلند 
آن که تعداد طبقاتش بیش از ۱۰ طبقه اســت، به حدود پنج یا شش 
ســاختمان می رسد و این در حالی است که متروپل قبل از اخذ پروانه 
شــروع به ساخت وســاز کرده اســت و با توجه به وجود منطقه آزاد 

تجاری ساخت وســاز تابع قوانین دیگری بوده، پروانه ای که تا سال ۹۶ 
صادر می شــود به گونه ای است که سازمان نظام مهندسی در چرخه 
طراحی و اجرا به صورت رسمی وجود نداشته است. ساختمان هنوز 
به بهره برداری نرسیده بوده که زیر بار یک دوم بارهای ثقلی خود بوده 
است و با این وضعیت مواجه شده. اگر به بهره برداری می رسید، تعداد 
افراد بیشتری در ســاختمان حضور داشتند و گرفتار حادثه می شدند. 
متأسفانه هیچ سازوکار مناسب طراحی و اجرائی برای این ساختمان 

پیش بینی نشده بود.
شــکیب به حادثه پلاسکو هم اشاره می کند و می گوید:  ساختمان 
پلاسکو روزی نماد ساختمان های بلند کشور بود. در حال حاضر حدود 
هزار ساختمان بلند بالای ۱۲ طبقه داریم که مسئولیت آن برعهده ما و 
شماست؛ اما نگهداری نمی شوند و اراده ای نیاز است که برای نظارت 
آنها اقدام کنیم. قطعا اگر مباحث مقررات ایمنی ساختمان ها اجرائی 
می شــد، ما هنوز پلاسکو را داشــتیم. درخصوص این هزار ساختمان 
بلندمرتبه هم باید به صورت پایلوت برای آنها مواردی را اجرائی کنیم؛ 
از جمله تدوین دستورالعمل و مکانیسم فوق ریزش. اگر آتش سوزی در 
این ساختمان ها اتفاق افتاد، باید بدانیم کدام طبقات فروریزش دارد و 
این اطلاعات را پس از احصا در اختیار آتش نشــانی های منطقه قرار 
دهیم تا سازه را بشناسند و در هنگام آتش سوزی مکانیسم فروریزش 
موجود باشد؛ البته این کار از قبل آغاز شده؛ ولی متأسفانه دنبال نشده 

است.
او به کیفیت ساخت وســاز هم تأکید می کنــد و می گوید:  بیش از 
دو میلیون واحد در مســکن مهر ساخته شده که به لحاظ کمیتی کار 
بی نظیری است و ای کاش در کنار این کمیت، کیفیت مورد توجه قرار 

می گرفت. در حال حاضر در نهضت ملی مســکن امیدوارم از کیفیت 
غافل نشویم. در ساختمان سازی ۳۰ درصد هزینه برای اسکلت و ۷۰ 
درصد برای نازک کاری ها و... اســت که در زلزله متأســفانه همه آنها 
را از دســت می دهیم. مــا می دانیم در کشــوری زندگی می کنیم که 
زلزله خیز است؛ بنابراین در نهضت ملی مسکن باز هم صرفا به کمیت 
توجه می شــود. بی تردید باید درس بگیریم و به ســراغ تأمین کیفیت 
برویم. شــکیب معتقد است که باید هزینه تخلف ساختمانی را برای 
ســازندگان افزایش دهیم تا تخلفات کاهش پیدا کند. او می گوید:  در 
یکی از استان ها تعداد ورود پرونده ها به کمیسیون های ماده صد، ۱۲۰ 
درصد بود. دلیل را که پرسیدیم متوجه شدیم برخی از پرونده ها چون 
تخلف کردن برای شان پرفایده است، دوباره به کمیسیون ماده صد آمده 
است. در این جلسه اقبال شاکری، عضو کمیسیون عمران مجلس، هم 
گفته که بسیاری از وضعیت بحرانی متروپل اطلاع داشتند، نبودن عزم 
راسخ در کسانی که از این حادثه مطلع بودند، دلیل این حادثه است. 
می گویند خلأ قانونی وجود ندارد. مگر نمی توانیم با همکاری این خلأ 
را برطرف کنیم؟ به راحتی می توانســتیم این کار را انجام دهیم. تمام 
افراد ذی ربط در تمام جلسات سر پروژه حاضر بودند. تمام اتوماسیون 
اداری طی شده؛ اما جهت اطلاع بوده است. تمام کسانی که رونوشت 
ناظر برجسته ســازمان نظام مهندسی به آنها رسیده و کاری نکردند، 
مقصر هستند. تمام آنها این رونوشت را دریافت کردند. ناظر شجاعی 
که زیر بار فشار مالک زیاده خواه و فضای روانی موجود در شهر که این 

طرح باید جلو برود، قرار گرفت، کنار کشید.
ناصر امانی یکی از اعضایی بود که در جلســه گذشــته به لیست 
منتشرشده ســاختمان های نا ایمن تهران اشــاره می کند. او می گوید:  

اغلب ســاختمان هایی که در لیســت منتشر شده اســت، متعلق به 
دولت، نهادهای عمومی، مراکز آموزشــی و مراکز درمانی است و اگر 
ســاختمانی مالک شخصی دارد، مالکی است که مشکل مالی ندارد، 
ساکن جنوب تهران نیست و در بافت فرسوده زندگی نمی کند. همان 
حساســیتی که درمورد ســاختمان های بلند مرتبه مطرح شــده، باید 
درمورد بافت فرســوده در متن جامعه قرار بگیرد و لازم است در این 
شرایط توجه نشان دهیم که هم خطرناک اند و هم در معرض آسیب 
فوری هستند. احمد صادقی، عضو دیگر شورای شهر تهران، هم با بیان 
اینکه تعارض منافع در مجموعه های مختلفی که ذی نفع هســتند، 
مانع از اصلاح قوانین در حوزه ایمنی مســکن می شود، می گوید: این 
تعارض منافع هم در کارگروه های مطالعاتی مرکز مطالعات مســکن 
هم در شــورای عالی شهرســازی و هم در نظام مهندســی مشاهده 
می شــود. در این زمینه آنان که منافع شان به خطر می افتد، با اصلاح 
قوانیــن مخالفــت می کنند و این بزرگ ترین مشــکل اســت. محمد 
آقامیری، عضو دیگر شورای شــهر تهران، هم می گوید: متروپل هنوز 
به کاربری اولیه نرسیده بود، فرو ریخت که در اینجا چند مسئله ایجاد 
می کند. آیین نامه های ســازمان نظام مهندسی و خود مهندسان باید 
به روز شــوند؛ چرا که مهندســان ما معمولا بعــد از دریافت پروانه از 
آیین نامه ها دور می شــوند. متأسفانه شتاب سرعت پیشرفت در کشور 
با محوریت پول و سرمایه است و این موجب کاهش ایمنی می شود و 
رفتارهای سرکوب کننده کارفرما با نظرات کارشناسی را موجب می شود 
که در متروپل می بینیم که کارفرما توقع داشــته ســازه را هر طور که 
می خواهد، برایش طراحی کنند. حبیب کاشانی که از چهارمین دوره 
در شورای شــهر تهران عضویت دارد، می گوید:  ۴۰ سال است که این 

سخنان را شنیده ایم؛ اما چرا کاری صورت نگرفته؟ چه ضمانتی وجود 
دارد که متروپل های بعدی ایجاد نشــود. عضو شورای شهر تهران با 
بیان اینکه یک لیست از ساختمان های ناایمن تهیه شده؛ اما شنیده ایم 
کــه تا دو ماه آینده قول داده اید که آن را ارائه کنید، می گوید: در حالی 
است که رئیس آتش نشــانی اعلام کرده که ۱۲۹ ساختمان ناایمن در 
تهران داریــم که منتظر ما نمی مانند. با  وجود  این همه توانایی و علم 
یک مقدار ثقیل اســت که در سال ۱۴۰۱، ۳۳ نفر از هم وطنان مان را از 
فروریزش یک ســاختمان از دست بدهیم و بهتر است که ان شاءاالله و 
ماشاءاالله و بفرما را کم کنیم و وارد عمل شویم تا بتوانیم مسائل را حل 
کنیم. مسئولان عریان تر بگویند که چه کنیم؛ چرا که یک نقطه از ایران 
دچار حادثه شــده؛ اما همه ایران را تحت  تأثیر خود قرار داده اســت.
مدیران شهری می گویند لیست جدیدتری از ساختمان های ناایمن شهر 
تهران تهیه می شــود. علیرضا نادعلی روز گذشــته با اشاره به انتشار 
لیست ساختمان های ناایمن تهران با تأکید بر اینکه وقتی اتفاق تلخی 
می افتد، عبرت گرفته شــود و به موقع بازنگری ها و نظارت ها صورت 
گیرد، می گوید: در این مواقع نباید دچار عجله و شــتاب زدگی شــویم. 
طرحی در ســازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران در حال 
پیگیری اســت و باید اجازه دهیم پس از هماهنگی ها در شــهرداری، 
طرح ارائه شــده و نظرات را بشــنویم و یک طرح همه جانبه داشــته 
باشــیم. در این زمینه هماهنگی بین معاونت های شــهرداری وجود 
دارد، بخشی نگری مشــکل در ایمنی ساختمان ها ایجاد می کند و اگر 
پس از بررســی ها لیســتی ارائه شود، ممکن اســت تعداد متفاوت و 
بیشتر از این باشد و این فهرست قابل اتکاتر است و می توان براساس آن 

تصمیم گرفت.
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اختصاص ۲/۵ هکتار زمین برای احداث  
بیمارستان شهر باغستان

شمســایی، سرپرســت شــهرداری باغســتان گفــت: همان گونــه کــه می دانید 
حاشیه نشینی و مهاجرت به شهرهای بزرگ دلایل مهمی دارد از جمله کمبود سرانه ها 
و زیرســاخت های درمانی، ورزشــی، رفاهی، تفریحی و... .  وی افزود طی نیازسنجی 
و گفت وگو با شــهروندان دریافتیم که کمبود ســرانه های درمانــی یکی از مهم ترین 
نیازهاســت. در این راستا با تعامل مسئولین و مصوبه شورای محترم شهر ۵.۲ هکتار 
زمین به منظور احداث بیمارســتان در شــهر باغســتان صورت پذیرفت. محمدرضا 
شمسایی، سرپرســت شهرداری باغســتان در ادامه گفت: طی نشست های متوالی و 
تخصصی با مســئولین شبکه بهداشت و درمان شهرستان شهریار، لزوم ارتقای سطح 
کمی و کیفی خدمات درمانی به شــهروندان و احداث بیمارســتان در این شهر مورد 
بحــث و تبادل نظر قرار گرفت تــا واگذاری زمین از طرف شــهرداری صورت پذیرد و 
شبکه بهداشــت و درمان نیز عملیات احداث آن را در دستور کار قرار دهد. سرپرست 
شــهرداری باغستان افزود: حاصل جلسات مدیران شــهر باغستان و شبکه بهداشت 
و درمان شهرســتان شهریار در صحن شــورای محترم شهر مورد تصویب و همچنین 
تأییــد کمیته انطباق فرمانداری محترم قرار گرفت و اکنون آماده واگذاری زمین مذکور 
به متولی بهداشــت و درمان شهرستان شهریار هستیم.  شمسایی تصریح کرد: اکنون 
تشریفات قانونی واگذاری زمین به شبکه بهداشت و درمان شهریار در حال انجام است 
و آن مجموعه می تواند آماده سازی نقشه و عملیات احداث بیمارستان شهر باغستان 
را آغاز کند.  سرپرست شــهرداری باغستان درخصوص جانمایی این مرکز درمانی نیز 
خاطرنشــان کرد: امکان دسترســی سهل و آسان شــهروندان به این مرکز و همچنین 
پیشــگیری از معضلات ترافیکی، از دغدغه های مدیریت شــهری و مجموعه شورای 
محترم شــهر بود که نهایتا محدوده ورودی منطقه باباسلمان برای این امر اختصاص 
یافت تا قابل دسترســی همه شهروندان عزیز باشد. شمسایی در پایان تأکید کرد: امید 
است عزیزان شبکه بهداشت و درمان شهرستان شهریار طبق توافقاتی که درخصوص 
زمان بنــدی بهره برداری این پروژه مهم صورت گرفته اســت، عمل کرده و در کمترین 
زمان ممکن شاهد بهره برداری از بیمارستان شهر باغستان باشیم.  وی در خاتمه گفت 
خدا را شاکرم که این  توفیق را عنایت کرده تا بتوانم خدمتگزار شهروندان شهر باغستان 
باشم و جا دارد از پیگیری های دکتر حق وردی، نماینده محترم حوزه مشق در مجلس 
شورای اسلامی و همچنین حمایت های مجموعه شورای محترم شهر باغستان تشکر 
کنم.  آنچه وظیفه رسانه اســت بیان مشکلات و پیگیری مطالبات بحق شهروندان و 
ایجاد امید در جامعه اســت. اخبار مرتبط با احداث بیمارستان و مصاحبه با مسئولان 

شبکه بهداشت و درمان را در مطالب بعدی خواهیم داشت. 
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نجمه جمشــیدی: به زمین زیر پایمان هم دیگر اعتمادی نیست، هر لحظه ممکن است 
فرو بریزد؛ چراکه ۴۰ هزار حلقه چاه غیرمجاز بی محابا و در مقابل دیدگان مســئولان در 
حال بلعیدن مایه حیات تهران هســتند. مســئولان نیز مرگ تدریجی تهران را به تماشا 
نشسته اند. این بی تفاوتی مســئولان، تهران را رکورددار بحران فرونشست زمین در ایران 
و جهان کرده اســت. بحران های زیست محیطی ایران تمام شدنی نیست. یک روز ریزگرد 
و کم آبــی و روز دیگر فرونشســت زمین و فروچاله ها؛ ۲۹ اســتان کشــور درگیر بحران 
فرونشســت زمین هستند. به  گفته رئیس سازمان زمین شناسی درحال حاضر ۶۰۹ دشت 
کشــور با معضل فرونشست زمین دست و پنجه نرم می کنند که از این تعداد بیش از ۴۰۰ 
دشت در منطقه بحرانی فرونشست قرار دارند. اتحادیه اروپا چهار میلی متر فرونشست 
زمین در ســال را طبیعی اعلام کرده است؛ اما میانگین فرونشست در ایران سالانه شش 
ســانتی متر است و در برخی از دشت ها نیز به ۳۶ سانتی متر رسیده است. با مقایسه این 
آمارها به عمق فاجعه فرونشســت زمین در ایران پی می بریم؛ فاجعه ای که از دهه ۸۰ 

آغاز شد.
فرونشست آغازی برای پایان 

فرونشســت زمیــن پدیــده بســیار خطرناکــی اســت و از آن به عنــوان آخریــن و 
برگشت  ناپذیرترین مرحله از فرایند بیابان زایی یاد می شود. زمانی که زمین نشست می کند 
و آبرفت های درشت دانه به  هم می چسبند و فضای خالی آنها پر می شود، امکان انباشت 
آب در این سفره ها از بین می رود. سرزمینی که امکان انباشت آب شیرین در زیر سطحش 
را از دســت بدهــد، از نظر امنیت اجتماعــی با تنش های جدی مواجه شــده و مقدمه 
مهاجرت های محیط زیستی فراهم می شود. مهم ترین عوامل فرونشست، برداشت های 
بی رویه و بیش از حد مجاز آب زیرزمینی به ویژه از طریق چاه های آب و ممانعت از نفوذ 
آب برگشتی شرب و صنعتی و کشاورزی بوده است. از دست رفتن سفره های زیرزمینی و 
مرگ آب خوان ها و فرونشست زمین، ایران را وارد بحران کرده است. خطرناک ترین پیامد 
فرونشست زمین در دشت ها فرسایش خاک و از بین رفتن قابلیت کشت است. در شهرها 
نیز موجب ترک برداشتن و تخریب و ریزش تأسیسات زیربنایی و ساختمان ها شده است. 
به گفته کارشناســان، فرونشســت زمین حتی منجر به انفجار و آتش سوزی در خطوط 

انتقال گاز و نفت و جایگاه های سوخت رسانی در شهرها نیز خواهد شد.
تهران رکورددار فرونشست در ایران

شــاید جالب باشــد بدانید که تهران در فرونشســت زمین، گوی ســبقت را از دیگر 
استان های کشور ربوده اســت و رتبه نخست لیست فرونشست زمین در کشور به  شمار 
می رود. فرونشســت در تهران ۹۰ برابر حد بحرانی اتحادیه اروپاســت. برداشت بی رویه 
آب در سال های اخیر، همه دشــت های هشت گانه تهران را دشت ممنوعه کرده است. 

آمارهای متفاوتی برای فرونشست زمین در تهران از سوی مسئولان اعلام می شود.
براساس آمار وزارت نیرو، میزان فرونشست در دشت ورامین ۱۳ سانتی متر، در دشت 

ری ۲۵ سانتی متر، در دشــت تهران ۱۴ سانتی متر و در دشت شهریار ۳۶ سانتی متر ثبت 
شده است. رئیس بخش زلزله و فرونشست مرکز تحقیقات راه و مسکن و شهرسازی نیز 
درباره فرونشســت تهران گفته است: «فرونشست تهران به سالانه ۲۴ سانتی متر رسیده 
اســت». همه این آمارها گواه روشنی بر این مســئله است که حال تهران وخیم است و 

هرچه سریع تر برای بهبود حال تهران باید تدبیری اندیشید.
حقابه دزدی بلای جان تهران

شــاید مهم ترین دلیل رکورددزنی تهران در فرونشســت زمین به توسعه آن بازگردد. 
تهران از آن دســته شــهرهایی است که توســعه اش، نه براساس داشــته هایش، بلکه 
براســاس داشته های شهرهای هم جوار برنامه ریزی شده است. افزایش جمعیت آن به 
بیش از ۱۰ میلیون نفر، توســعه غول های صنعت خودروسازی مانند ایران خودرو سایپا، 
یکی از قطب های تولید گوشــت قرمز کشــور و گسترش صنایع ناســازگار با زیست بوم، 
همه این عوامل دســت به دســت هم داده اند تا تهران را به مرحله بحرانی برســانند. 
براســاس آمار، کلان شهر تهران ۱۰ میلیون ساکن شــبانه و ۱۵ میلیون تردد روزانه دارد. 

برای سیراب کردن این جمعیت دست کم یک میلیارد متر مکعب آب شرب نیاز است.
روزگاری تهــران ۵۰۰ قنــات بــارور داشــت که در حد تــوان اکولوژیکی این شــهر 
می توانســت برای جمعیت متعادل آن آب تأمین کند؛ اما در چند دهه گذشــته، تهران 
عطش ســیری ناپذیری برای بلعیدن منابع آبی شــهرهای هم جوار خود داشــته است. 
هرچه خواســته در این سال ها به او آب داده اند. سدســازی و انحراف آب رودخانه های 
کــرج و لار و جاجرود و شــاهرود و... به پایتخت؛ تهران را به کلان شــهری پرمعضل و 

ناسازگار با زیست بوم تبدیل کرد که موجب شد این کلان شهر ده ها برابر توان اکولوژیکی 
خود از جمعیت پر شود. در این میان برای جبران کمبودهای خود تبدیل به راهزن حقابه 
کشــاورزان کرج و شهریار و طالقان و ورامین و گرمسار و... شد. حقابه دزدی که سرانجام 
آن نابودی اراضی کشــاورزی و باغ ها در شهرهای هم جوار و فرونشست زمین در استان 

تهران بود.
چاه های غیرمجاز متهم اصلی فرونشست تهران

تهران روزی یک میلی متر نشســت می کند. یکی از متهمان اصلی فرونشست تهران 
چاه های غیرمجاز اســت. براســاس آمار ۵۰ هزار حلقه چاه مجاز در تهران وجود دارد؛ 
اما آنچه به معضلی برای تهران تبدیل شــده، وجود ۴۰ هزار حلقه چاه غیرمجاز است. 
چاه هایــی که بدون وقفه و بی محابا از آب های زیرزمینی برداشــت کرده و موجب افت 
سطح ســفره های زیرزمینی می شود. حال پرسش اینجاســت که چرا مسئولان تاکنون 

اقدامی جدی برای مسدود کردن این چاه های غیرمجاز انجام نداده اند؟
زنگ خطر فرونشســت زمین، بیــش از یك دهه پیش در ایران به  صــدا درآمده؛ اما 
نشــنیدن مصلحتی مسئولان اجازه شنیدن آن را به مردم نداده است. پدیده فرونشست، 
نشــان دهنده فرایند بیابان زایی و مرگ یك ســرزمین اســت. پس از فرونشســت، فرایند 
بیابان زایی برگشت ناپذیر شروع شده و آن زمان است که مردم آن سرزمین باید از بیابانی 
به  نام وطن به اجبار مهاجرت کنند. برخی از کارشناســان بر این باورند که در کمتر از یك 
دهه دیگر، اثری از ســفره های زیرزمینی در بسیاری از نقاط ایران باقی نخواهد ماند. این 

به معنای پایان زندگی در بسیاری از دشت ها و شهرهای ایران به ویژه پایتخت است.

کمیســیون زنان بنیاد باران با انتشار نامه سرگشــاده ای خطاب به معاون رئیس دولت 
سیزدهم درباره مانع تراشی ها در مسیر تصویب لایحه حفظ امنیت و کرامت زنان و خانواده 

و عواقب آن هشدار دادند.
متن کامل این نامه به شرح زیر است:

به نام خدا
نامه سرگشاده

سرکار خانم دکتر خزعلی
معاون محترم رئیس جمهور

با سلام
احتراما به آگاهی می رســاند اکنون که در دهه پنجم انقلاب اســلامی به سر می بریم، 
مطالبات انباشته شــده زنان روزبه روز بیشتر و بیشتر می شــود. زمانی که با ندای رهبر کبیر 
انقلاب امام خمینی زنان و مردان این ســرزمین پا در عرصه مشارکت برای پیروزی انقلاب 
اســلامی گذاشــتند، اهداف بلندی نظیر اســتقلال و آزادی را در لوای جمهوری اســلامی 
به عنوان نظام دموکراتیک و اســلامی مورد نظر داشــتند. آنها با امید به اینکه در پرتو نظام 
سیاسی مبتنی بر دین اسلام و مشارکت مردمی بتوانند مشکلات و نیازهای خود را برآورده 
کنند، تلاش های بســیاری انجام دادند و زخم های ناشــی از جنگ تحمیلی هشت ساله به 
همراه فشارهای ناشی از تحریم را به جان خریدند تا بتوانند کشور خود را از شر دشمنان دور 

کنند و مطالبات خود را پاسخ بگیرند.
اکنون پــس از طی نزدیک به نیم قــرن آنان همچنان نیازمند طرح مطالبات هســتند؛ 

چراکه پاســخ های درخور هنوز برای آنان ارائه نشــده و شــکاف جدی میان خود به عنوان 
زنان این سرزمین و تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها می بینند. زنان این سرزمین اصلی ترین 
مسئله خود را امنیت می دانند امنیت در جامعه و خانواده و این میسر نمی شود مگر آنکه 

ریشه های خشونت علیه زنان از نظر فرهنگی و قانونی خشکیده شود.
لایحــه حفظ امنیت و کرامت زنــان و خانواده بیش از یک دهــه در کش وقوس قوای 
مختلف درگیر بود و اکنون که به مجلس شــورای اســلامی ارسال شده، بیش از یک سال 
اســت که اتفاقی نیفتاده اســت. مطالبات زنان که ناشــی از گسترش خشــونت برای آنان 
در فضــای خانواده و اجتماع اشــکال نگران کننده ای به خود گرفته، نیازمند توجه بیشــتر 

قانون گذاران و مسئولین اجرائی کشور است.
ازاین رو خواهشــمند اســت با عنایت به وقایع اخیر و اقدامات نگران کننده در شهرها و 
اســتان های مختلف کشــور نظیر خوزستان، گیلان و شــهرهای بزرگ و کوچک دیگر اقدام 
عاجل برای بررســی و قانون گــذاری دراین خصوص صورت پذیرد. بدیهی اســت پیگیری 

جناب عالی امکان دستیابی به این هدف را بیشتر خواهد کرد.
در ادامه لازم می دانیم به عنوان یک تشکل غیردولتی از دیگر مطالبات اساسی زنان نظیر 
رفع تبعیض شغلی و ایجاد فرصت های شغلی جدید برای زنان در جهت کاهش نابرابری 
اقتصــادی و بروز نوعی فقر مزمن که دامنگیر آنان گشــته به ویژه زنان سرپرســت خانوار و 
دختران تحصیل کرده کشور، با کمک سایر دستگاه ها اقداماتی جدی دراین خصوص صورت 
پذیرد. در همین راســتا بروز برخی نگرانی ها ناشی از جداسازی و تشویق کودک همسری به 
بهانــه افزایش جمعیت که دغدغه جناب عالی و ما اســت را به عنــوان یک امر مهم برای 

سلامت دختران خردسال این سرزمین می دانیم که نیازمند توجه بیشتر دولت است. آموزش 
خانواده هــا، کمک های مالی به آنها برای ادامه تحصیل دختران خردســال این ســرزمین 
به معنای سرمایه گذاری بر نسل آینده زنان پرتوان این کشور است، پس در نگاهی آینده نگر 
به ســلامت روح و روان و جسم آنان توجه ویژه باید صورت پذیرد. طرح های توانمندسازی 
خانوار و حمایت قانونی و حقوقی از این فرزندان خردســال معنای واقعی عدالت اســت 
که نظام سیاســی ما همواره در پی آن بوده است. در ادامه ضروری می دانیم توجه ویژه ای 
به مطالبات زنان کشــور بر اساس نظرسنجی که در سال ۱۳۹۶ صورت گرفته و اصلی ترین 
مســائل آنان طرح شده صورت بگیرد. بدیهی است جایگاه معاونت زنان ریاست جمهوری 
مأمنی برای مطالبات بر زمین مانده زنان این کشــور اســت که متأسفانه تاکنون به صورت 
انباشته شــده بازتولید می شود. زنان این سرزمین در بســتر جمهوری اسلامی به دنبال رفع 
مشــکلات و گشوده شدن فرصت های تازه برای رشد و بالندگی بودند اما همواره این مسائل 
به حاشــیه رانده شده اســت و در همه دولت ها به صورت نسبی مسائل زنان در هاله ای از 
ابهام قرار گرفته و به بهانه مســائل جدی تر دغدغه ها و مسائل آنان مورد توجه واقع نشده 
است. تشکیل ستاد زن و خانواده بارقه ای از امید برای حل مشکلات اجرائی زنان در کشور 
است که اگر از ظرفیت های آن بهره لازم صورت بگیرد، بستری فعال و اثرگذار خواهد بود. 
ازاین رو توجه به کارگروه های تخصصی مرتبط با این مهم می تواند راهی برای حل مشکلات 
و مســائل مترتب بر زنان این کشــور باشد. امید اســت بهره گیری از تجارب گذشته در بستر 

همکاری با تشکل های غیردولتی زنان بتواند بازوان پرتوانی برای معاونت امور زنان گردد!
کمیسیون زنان بنیاد باران

نامه سرگشاده کمیسیون زنان بنیاد باران خطاب به «انسیه خزعلی»
اصلی ترین مسئله زنان این سرزمین تأمین امنیت است

تهران و بحران
 فرو نشست زمین


